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 Dnia 7 października 2023 r. mieszkańcy Jeżowa 
Sudeckiego spotkali się z przyjaciółmi z gmin 
partnerskich Paseky nad Jizerou i Vierkirchen w ramach 
kolejnej edycji Rajdu Gmin Partnerskich. W ciepłych 
promieniach jesiennego słońca czekaliśmy na przyjazd 
zagranicznych gości, aby oficjalnie rozpocząć imprezę. 
Pierwszą atrakcją tegorocznego rajdu było zwiedzanie 
Centrum Przyrodniczo-Edukacyjnego Karkonoskiego 
Parku Narodowego w Jeleniej Górze-Sobieszowie. 
Zostaliśmy przywitani nie tylko przez włodarzy 
partnerskich gmin, ale również przez Dyrektora 
Karkonoskiego Parku Narodowego p. Andrzeja Raja. Po 
części powitalnej uczestnicy zostali podzieleni na dwie 
grupy. Goście z Vierkirchen wraz z mieszkańcami 
Jeżowa Sudeckiego w pomieszczeniach dawnego pałacu 
rodu Schaffgotschów odbyli podróż w czasie przez kilka 
wieków gospodarowania w Karkonoszach. Poznali 
codzienność i obyczaje panujące w pałacu w XVIII 
wieku. W gabinecie zarządcy mogli zasiąść w fotelu 
zarządcy i rozpatrzyć podanie od petenta. W sali 

gospodarki leśnej doświadczyli ciężkiej pracy karko-
noskich drwali w dawnych czasach. Goście z Pasek nad 
Jizerou zapoznali się z ekspozycją "Klimatyczne 
Karkonosze". Stali się obserwatorami i badaczami 
przeróżnych zjawisk przyrodniczych występujących 
w Karkonoszach, doświadczyli zmienności górskiej 
pogody, odwiedzili las nocą i udali się na wędrówkę przez 
wszystkie piętra roślinne Karkonoszy. W "Kinie zjawisk 
pogodowych" obejrzeli pasjonujące widowisko ze 

wschodem i zachodem słońca, burzą, zamiecią śnieżną, 
widmem Brockenu i procesem powstawania tęczy. 
Najmłodsi goście aktywnie odkrywali tajemnice 
Karkonoszy - dowiedzieli się dokąd płynie kropla wody, 
gdzie nocą kryją się zwierzęta w lesie, jak wygląda 
z bliska skrzydło motyla oraz jak to jest poczuć 
karkonoski wiatr we włosach. Po zwiedzeniu ekspozycji 

dojechaliśmy do parkingu przy Galerii Sudeckiej, skąd 
rozpoczęliśmy spacer na Górę Szybowcową. Początkowo 
łagodna trasa sprzyjała wymianie wrażeń nagroma-
dzonych po zwiedzaniu ekspozycji Centrum PKN. Na 
szczyt dotarliśmy w komplecie, choć niektórzy bardzo 
strudzeni ostatnimi metrami podejścia. Góra Szybow-
cowa, stanowiąca doskonały punkt widokowy, powitała 
nas silnym wiatrem. Pogoda sprzyjała uczestnikom 
odbywającego się właśnie Święta Latawca. Również dla 
nas organizatorzy tego święta przygotowali atrakcję - 
międzynarodowe zawody modelarskie. Zwyciężyli 
gospodarze rajdu, drugie miejsce zajęli goście z Czech, 
a trzecie - goście z Niemiec. Po takich emocjach nie 
zostało nam już nic innego, jak udać się do Euroregio-
nalnego Centrum Gmin Partnerskich. Czekał tam na nas 
gorący posiłek przygotowany przez Koło Gospodyń 
Wiejskich w Jeżowie Sudeckim. Dziękujemy wszystkim 
osobom zaangażowanym w przygotowanie i realizację 
Rajdu Gmin Partnerskich, Kołu Gospodyń Wiejskich 
w Jeżowie Sudeckim za gorący i słodki poczęstunek, 
Krzysztofowi Jamrożkowi PUB Kaja za zimne napoje, 
a wszystkim uczestnikom za wspólną wędrówkę.

 Komandor Jolanta Kupeć
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XLIII Sesja Rady Gminy

 Sesja odbyła się na dwóch posiedzeniach. 
 Dnia 17 lipca 2023 roku odbyło się I posiedzenie, 
któremu przewodniczył Przewodniczący Rady Gminy - 
Wacław Lesik. 
 W obradach uczestniczyło 13 Radnych. Czas 
trwania obrad - od godz. 16.00 do 16.27.
Porządek obrad I posiedzenia:
1.Otwarcie Sesji:

 a) stwierdzenie kworum,
 b) wybór protokolanta.

2.Podjęcie uchwał w sprawie:
a) zmian w budżecie gminy na 2023 rok,
b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej gminy 

Jeżów Sudecki,
c) zmian w uchwale nr XLII/303/2023 z dnia 

02.06.2023 roku w sprawie udzielenia pomocy 
finansowej dla Powiatu Karkonoskiego,

d) Programu Wspierania Rodziny w Gminie Jeżów 
Sudecki na lata 2023-2025,

e) wyrażenia zgody na przeznaczenie do sprzedaży 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Jeżów 
Sudecki,

f) wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Jeżów Sudecki,

g) wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Jeżów Sudecki.

3.Zamknięcie I posiedzenia XLIII Sesji Rady Gminy. 
 Obecny na Sali Radny Powiatu Karkonoskiego - 
pan Artur Smolarek podziękował za udzieloną pomoc 
i wyraził nadzieję na szybką finalizację inwestycji dla 
Siedlęcina, która to inwestycja ma się zakończyć w ciągu 
18 miesięcy po podpisaniu umowy. 
 Projekt uchwały w sprawie Programu Wspierania 
Rodziny w Gminie Jeżów Sudecki na lata 2023-2025 
omówił Wójt Gminy Edward Dudek, dodając, że Gmina 
będzie sięgać przede wszystkim po środki z budżetu 
państwa. Komisje zaopiniowały projekt pozytywnie. Nie 
było chętnych do zabrania głosów w dyskusji i przystą-
piono do głosowania.
Rada Gminy podjęła uchwały zawarte w porządku obrad.

 ***
 II posiedzenie XLIII Sesji Rady Gminy odbyło się 
dnia 27 września 2023 roku. Posiedzenie otworzył 
i prowadził Przewodniczący Rady Gminy - Wacław Lesik. 
Czas trwania obrad - od godz. 13:05 do 16:46, w Sesji 
uczestniczyło 13 Radnych.
Porządek obrad II posiedzenia:
4.Wznowienie obrad i stwierdzenie kworum, wybór 

protokolanta i wyłożenie protokołu z XLII Sesji Rady 
Gminy. 

5.Informacja o realizacji zadań w zakresie pomocy 
społecznej w 2022 roku. 

6.Sprawozdanie z pracy Zespołu Interdyscyplinarnego za 
2022 rok.

7.Raport z działalności Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Jeżowie Sudeckim za 
2022 rok.

 8.Podjęcie uchwał w sprawie:
a) zmian w budżecie gminy na 2023 rok,
b) zmiany wieloletniej prognozy finansowej gminy 

Jeżów Sudecki,
c) zasad i trybu udzielania dotacji na prace konserwa-

torskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 
zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej 
ewidencji zabytków, sposobów jej rozliczania oraz 
sposobów kontroli w ramach Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków,

d) wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Jeleniej 
Górze,

e) wyrażenia zgody na przeznaczenie do sprzedaży 
nieruchomości stanowiących własność 

 Gminy Jeżów Sudecki, 
 f) nadania nazwy ulicy w Jeżowie Sudeckim,
g) trybu i sposobu powoływania i odwoływania 

członków Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego 
w Jeżowie Sudeckim,

h) przyjęcia "Planu Adaptacji do Klimatu Aglomeracji 
Jeleniogórskiej",

i ) pomocy finansowej dla Powiatu Karkonoskiego.
9.Sprawozdanie z bieżącej pracy Przewodniczącego Rady 

i Wójta Gminy.
10.Interpelacje i zapytania radnych.
11.Sprawy różne i przyjęcie protokołu z XLII Sesji Rady 

Gminy.
12.Zamknięcie obrad XLIII Sesji Rady Gminy. 

 Informację o realizacji zadań w zakresie pomocy 
społecznej w 2022 roku przedstawiła pani Alicja 
Karmelita - kierownik GOPS.
Sprawozdanie z pracy Zespołu Interdyscyplinarnego za 
2022 rok przedstawiła pani Elżbieta Werstak - Przewodni-
cząca Zespołu. 
 Raport z działalności Gminnej Komisji Rozwiązy-
wania Problemów Alkoholowych w Jeżowie Sudeckim za 
2022 rok przedstawił Wójt Gminy.
 Pani Marta Kędziorek - Skarbnik Gminy omówiła 
projekty uchwał w sprawie zmian w budżecie gminy na 
2023 rok oraz ws. zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Jeżów Sudecki.
 Komisje pozytywnie zaopiniowały oba projekty 
uchwał. Wójt Gminy przedstawił projekt uchwały w sp. 
zasad i trybu udzielania dotacji na prace konserwatorskie 
i restauratorskie; Radni mieli okazje dokładnie się z nim 
zapoznać na Komisjach. Przyjęcie projektu spowoduje, że 
na kolejnej Sesji będzie można rozpatrywać projekty 
uchwał o przydzieleniu dotacji. Wymagania Funduszu: 
dofinansowanie do 98%, 2% pokrywa z budżetu Gmina.
Komisje zaopiniowały projekt pozytywnie.
 Przewodniczący: - W sprawie wyboru ławników do Sądu 
Okręgowego powołaliśmy specjalną komisję do zaopinio-
wania i przedstawienia nam informacji o kandydatach na 
ławników. Przewodnicząca Komisji radna Teresa 
Karmelita przeczytała protokół z posiedzenie zespołu 
i przedstawiła opinię zespołu, opartą na informacjach 
zwrotnych uzyskanych o kandydatach od Komendanta 
Wojewódzkiego Policji, danych z wniosku i pozostałych 
dokumentów.
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Komisja ustaliła wynik tajnego głosowania w sprawie 
wyboru ławnika: została nim wybrana pani Elżbieta 
Joanna Zawada-Wesołowska.
W sprawozdaniu z bieżącej działalności Przewodniczący 
Rady Gminy Wacław Lesik omówił miniony okres 
wakacyjny. Przewodniczący, lub jego zastępca pełnili 
cotygodniowe dyżury w Biurze Rady Gminy. Wszyscy 
radni już złożyli korekty swoich oświadczeń majątko-
wych. Minął okres udanych festynów. 
 Wójt Gminy poinformował o wydanych ostatnio 
zarządzeniach:
1.Zwiększono skład Gminnej Komisji Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych.
2.Wprowadzono regulamin korzystania z legalnego 

oprogramowania, używania sprzętu komputerowego 
i sieci teleinformatycznej w Urzędzie Gminy. Realizu-
jemy program Cyfrowa Polska.

3.Dokonano podziału środków z Zakładowego Funduszu 
Świadczeń Socjalnych na rok 2023.

4.Od 1 sierpnia 2023r powierzono stanowisko dyrektora 
Szkoły w Siedlęcinie pani Agnieszce Froniewskiej, 
która jednak złożyła wcześniejszą rezygnację z pełnie-
nia funkcji kierowniczej. Okres wypowiedzenia upłynie 
31.12.2023 r. Sprawa toczy się nadal.

5.Powołano komisję egzaminacyjną do przeprowadzenia 
egzaminu na nauczyciela mianowanego w Gminie 
Jeżów Sudecki.

6.Powołano Komisję rekrutacyjną do przeprowadzenia 
naboru na wolne stanowisko urzędnicze Podinspektora 
ds. księgowości podatkowej i działalności gospo-
darczej.

7.Zobowiązano odpowiednie osoby do opracowania 
materiałów planistycznych do projektu uchwały 
budżetowej Gminy Jeżów Sudecki na rok 2024 
i wieloletniej prognozy finansowej.

8.Wprowadzono zmiany w regulaminie pracy Urzędu 
Gminy Jeżów Sudecki, zmieniając m.in. godziny pracy 
Urzędu. 

9.Wręczenie Medali za Długoletnie Pożycie Małżeńskie 
dla trzech par.

10.Podziękowania Sołtysom, Radom Sołeckim, KGW za 
zorganizowanie wielu imprez.

11.Spotkanie z Nadleśnictwem Lwówek Śląski 
i w Kowarach- w sprawie pozyskania środków na drogi 
dojazdowe.

12.OSP Jeżów Sudecki pozyskała dofinansowanie 
z 3 nadleśnictw do nowego samochodu.

13.Spotkanie z Komendantem Miejskim Policji w Jeleniej 
Górze, oraz z Komendantem PSP w sprawie 
współpracy.

14.Spotkanie na Górze Szybowcowej w Sali Euroregio-
nalnego Centrum Modelarskiego - pokazy z obchodów 
Święta Lotnictwa i jubileuszu 80-lecia urodzin 
kpt. Stanisława Błasiaka, który otrzymał najwyższe 
odznaczenie Aeroklubu Polskiego.

15.31 sierpnia br. w Sosnówce odbyły się 26. Karkonoskie 
Spotkania Turystyczne. Podczas imprezy zorganizo-
wanej przez Starostwo Powiatowe uhonorowano 

osoby szczególnie zasłużone dla promocji powiatu 
karkonoskiego..

16.Wodociągi, oczyszczalnie, zdalne odczyty, stawki za 
odbiór ścieków.

17.Geopark Kraina Wygasłych Wulkanów i nowy zarząd 
Stowarzyszenia Kaczawskiego.

18.Spotkania z Wydziałem gospodarki komunalnej UM 
Jelenia Góra ws. transportu MZK podczas remontu 
ul. Górnej.

W interpelacjach i zapytaniach Radnych nie złożono 
żadnego dokumentu.
W sprawach różnych poruszono następujące sprawy:
Radny Kazimierz Lewaszkiewicz: 
1.Remont drogi powiatowej Dziwiszów - Płoszczyna - na 

jakim etapie jesteśmy w rozmowach ze Starostwem 
Powiatowym?

2. Czy my jako Gmina przystąpiliśmy do konkursu 
ścieżek rowerowych organizowanego przez Jelenią 
Górę? .

 3. Na jakim etapie jesteśmy z remontem drogi 473?
4. Wycinka samosiejek na cieku Złotuchy.
5. Jakie są uzgodnienia w sprawie budowy Osiedla 

"Pekin" przy ul. Widok?
6. Lampy wzdłuż drogi 162 wciąż zgłaszane do budowy.
7. Oczyszczenie rowów melioracyjnych wzdłuż boiska 

w Dziwiszowie. Woda podchodzi na boisko i korty 
tenisowe. Uzupełnienie kruszywa na placu zabaw.

8. Po co monitoring przy boisku jeśli nie da się go 
odczytać?

 9. Dobra współpraca z Lotnikiem - informacja.
10. Pałac w Dziwiszowie. Mieszkańcy się skarżą, jest tam 

bardzo niebezpiecznie.
11. Progi zwalniające.
12. Dowóz dzieci do szkoły - powrót o godz. 13:00.
13. Podziękowanie za Festyn w Dziwiszowie.

Radna Teresa Karmelita:
1.Problem z dzikami, które szaleją w górnym Jeżowie 

Sudeckim.

Radna Katarzyna Łobocka:
1.Prośba o interwencję: mieszkańcy Janówka i Chrośnicy 

od końca sierpnia mają wyłączone telefony stacjonarne, 
a zasięg telefonów komórkowych jest bardzo słaby.

Radna Bożena Szczepańska:
1.Naprawa tablicy informacyjnej przy ul. Bocznej 

w Jeżowie Sudeckim.

Radny Krzysztof Gawron:
1.Remont cmentarza komunalnego w Jeżowie Sudeckim, 

czy będzie jego powiększenie?

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodniczący Rady 
Gminy zamknął obrady II posiedzenia XLIII Sesji Rady 
Gminy.

 Redakcja
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VII Turniej w Siatkówce Parami o puchar 
prezesa GLKS  Jeżów Sudecki

 16 czerwca 2023 r. w sali gimnastycznej 
w Siedlęcinie rozegrano VI turniej piłki siatkowej par 
o puchar prezesa Gminnego Ludowego Klubu 
Sportowego "Jeżów Sudecki”

 Do rywalizacji przystąpiło 9 drużyn. 
Po rozegraniu wszystkich meczy ustalono klasyfikację:
I miejsce    Michał Jaczenia i Yasin Budak
II miejsce   Tomasz Sikora i Jarosław Rzymek
III miejsce  Paula Szustka i Kamil Jankowiak

 
Wszystkich uczestnikom gratulujemy !!!

                                              Andrzej Zaremba 

ŚWIĘTO PLONÓW 2023

 W sobotę 09 września 2023r. sołectwo Czernica 
gościło uczestników tegorocznego "Święta plonów".  
Organizatorami byli Sołtysi i Rady Sołeckie sołectw 
Janówka, Chrośnicy i Czernicy oraz Rada Parafialna 
Parafii Czernica wraz z księdzem proboszczem 
Tomaszem Tyterą. 
 Do wzięcia udziału zachęcały już wcześniej 
ustawione na boisku sympatyczne słomiane postacie 
rolników a przy drodze do kościoła kura złotopióra.

 Uroczystości rozpoczęły się w Kościele św. 
Michała Archanioła w Czernicy mszą dziękczynną 
w intencji rolników i o błogosławieństwo plonów, 
z udziałem biskupa seniora Zbigniewa Kiernikowskiego 
oraz dziekana ks. Bogdana Żygadło. W trakcie mszy 
poświęcono wieńce dożynkowe wykonane przez każde 
sołectwo oraz plony tegoroczne. Dołączył do nas sołtys 
z Siedlęcina pan Marian Tyka z wieńcem dożynkowym 
wraz z rolnikami przedstawicielami Sołectwa. Pod 
Kościołem czekała niespodzianka, pięknie przystrojona 
bryczka z koniem i woźnicą - właścicielem panem 
Kazimierzem Machockim, którą biskupa Zbigniewa 
Kiernikowskiego, proboszcza Tomasza Tyterę 
i Starostów dożynek przewieziono na miejsce docelowe, 

a Druhowie OSP Czernica czuwali, aby korowód 
bezpiecznie dotarł na boisko sportowe w Czernicy. 
Nie zabrakło wśród nas władz samorządowych 
i powiatowych w osobach Wójta Gminy pana Edwarda 
Dudka oraz członka zarządu Rady Powiatu pana Artura 
Smolarka i pracowników Gminy.
 Starosta dożynek pan Wacław Lesik i starościna 
pani Ewa Smolnicka oraz Panie Sołtys Joanna Jamrożek 
i Stanisława Bieniasz poczęstowali wszystkich bochnami 
chleba dożynkowego.
 Dla uczestników przygotowano same pyszności. 
Sołtys Chrośnicy pani Stanisława Bieniasz wraz z Radą 
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Sołecką przygotowała smalczyk z pajdą chleba 
i ogórkiem kiszonym, a pani Joanna Jamrożek Sołtys 
Janówka wraz Radą Sołecką pyszny bigos, Rada 
Parafialna kiełbaskę z grilla, natomiast Sołtys Czernicy 
Ewa Smolnicka wraz z Radą Sołecką zupę gulaszową. 
Wszystko zeszło do dna i ostatniej chochli.
 Gospodynie wszystkich trzech sołectw wypiekły 
przepyszne ciasta, które wzięły udział w konkursie - ciast 
było 36 ( współczujemy komisji konkursowej - musiało 
być słooodko).

 Podczas spotkania towarzyszył nam zespół 
ludowy "Chabry" z Kwieciszowic. Staramy się 
promować co nasze lokalne, nie zabrakło więc po raz 
kolejny wizyty "Stajni Kasztelan" z prezentacją koni 
i możliwością przejażdżki konno, Czerniczanin pan 

Janusz Malczewski 3 Dan Ju-Jitsu - Klub Ju-Jitsu 
"ANTEI" wraz ze swoimi uczniami zaprezentowali 
pokaz samoobrony oraz walki wręcz, sposoby radzenia 
sobie z agresywnym napastnikiem, druhowie OSP 
Czernica wystawili wozy bojowe, każdy mógł "na żywo" 
dotknąć sprzętu, obejrzeć wyposażenie oraz posiedzieć 
w kabinie, nie zabrakło również pokazowego strumienia 
wody ku uciesze najmłodszych, skąpanych w stru-
mieniach. Miejscowa firma "MaBaKi Pizza&pasta" 
z pełną ofertą zapewniała niezapomniane doznania 
smakowe. Dzieci mogły korzystać do woli - bezpłatnie- 
z "dmuchańca" dzięki sponsorowi panu Krzysztofowi 
Jamrożek.
 Każde sołectwo przygotowało wieńce dożyn-
kowe, piękne, dekoracyjne w które włożony został 
oooogrom pracy i cierpliwości. Na potrzeby konkursu 
przyznano miejsca, natomiast nagrody były jednakowe 
dla każdego z Sołectw - organizatorów i gości 
z Siedlęcina.
 Nie zabrakło też tańców przy fantastycznej muzyce, 
o którą zadbał DJ Łukasz.
 Po raz kolejny udowodniliśmy - Sołectwa 
Janówek, Chrośnica i Czernica oraz Rada Parafialna - że 
potrafimy się zintegrować, a rozdzielone między siebie 
zadania wykonujemy w stu procentach. Dziękujemy za 
wsparcie finansowe panu Wójtowi Edwardowi Dudek. 
Wszystkim zaangażowanym w przygotowania, 
uczestnikom za liczne przybycie serdecznie 

DZIĘKUJEMY

 Ewa Smolnicka

Planetobus z Centrum Nauki Kopernik 
w Szkole Podstawowej w Czernicy

 By poczuć się jak astronom, wystarczy podnieść 
głowę i spojrzeć w niebo. Jak wyglądają najbardziej 
znane gwiazdozbiory? Gdzie ich szukać? Czy warto? Jest 
okazja, by się przekonać! Planetobus z Centrum Nauki 
Kopernik przemierza Polskę wszerz i wzdłuż, by spotkać 

się z dziećmi i młodzieżą. I tak 6 i 7 listopada na nasze 
zaproszenie pojawił się w Szkole Podstawowej 
w Czernicy. Przez dwa dni dzieci mogły wziąć udział 
w bezpłatnych pokazach planetarium, zadawać pytania 
i eksperymentować z Edukatorami z Centrum Nauki 
Kopernik odkrywając tajniki kosmosu. 
 Mobilne planetarium, podróżujące Planetobu-
sem, to duży namiot z dachem w kształcie kopuły 
o średnicy 7 metrów. W środku zmieści się ok 30 osób. 
 Na półokrągłym "suficie" widzowie oglądają 
pokazy astronomiczne, prowadzone na żywo przez 
edukatorów z Centrum Nauki Kopernik.
 Zajęcia z udziałem mobilnego planetarium są 
częścią programu Nauka dla Ciebie - wspólnej inicjatywy 
Centrum Nauki Kopernik oraz Ministra Edukacji i Nauki.
W pokazach trwających przez dwa kolejne dni łącznie 
wzięło udział ok. 130 osób. Okazały się one dużą atrakcją 
dla widzów, którzy nie szczędzili pochwał. Największe 
wrażenie, zwłaszcza na najmłodszych, robiły konstelacje 
gwiazd i układ planet, natomiast starsi mieli okazję 
przypomnieć sobie wiadomości dotyczące astronomii 
i kosmosu. 
 Wszyscy uczestniczący w nieodpłatnych 
pokazach mobilnego planetarium otrzymali "Poradnik 



6

młodego naukowca - Planetobus", pełen astronomi-
cznych ciekawostek, informacji o gwiazdach i planetach 
oraz eksperymentów, które można samodzielnie 
wykonać w domu.
 Szkoła otrzymała w prezencie pomoc dydakty-
czną - Moduł Powietrze, produkt na licencji Centrum 
Nauki Kopernik. Cały projekt Modułowych Pracowni 
Przyrodniczych (MPP) to propozycja nowoczesnego 
sposobu kształcenia uczniów klas IV-VIII szkół 

podstawowych, w której nacisk położony jest na 
samodzielne poznawanie świata przez uczniów, poprzez 
obserwację i eksperymentowanie. Moduł Powietrze to 
autorski zestaw edukacyjny wraz z systemem przecho-
wywania oraz narzędziami wspomagającymi proces 
edukacyjny umożliwiające nauczycielom prowadzenie 
zajęć z wykorzystaniem metody badawczej zarówno na 
lekcjach biologii, fizyki, chemii jak i geografii. To 
kompleksowa pomoc dydaktyczna, zawierająca sprzęt 
z wyposażenia laboratoryjnego do przeprowadzenia 
badań, ale także materiały i scenariusze niezbędne do 
uczenia praktycznego związanego z tematyką powietrza
 Zajęcia dostarczyły i zapewniły dzieciom dużo 
wiedzy i zabawy, a także możliwość realizacji na miejscu 
ciekawego wizualnie materiału i rozmowy z Eduka-
torami.
Mamy nadzieję, że już wkrótce dotrze do nas Naukobus! 

 Joanna Cimosz-Nowak
 Dyrektor S.P.wCzernicy

https://www.jelonka.com/planetobus-w-czernicy-
119957  

,,O czyste powietrze w naszej wiosce dbamy 
i byle czego do pieca nie wrzucamy”

  W ostatnich dniach roku szkolnego 2022-2023 
Szkoła Podstawowa w Czernicy w ramach  projektu  
Edukacyjna Sieć Antysmogowa, którego realizatorem 
jest NASK, wzięła udział konkursie pod hasłem 
"Mierzymy się ze smogiem". Należało zgłosić szkołę 
wraz z hasłem zachęcającym do dbania o jakość 
powietrza. 
 Dzięki konkursowi możliwa była m.in. rozbu-
dowa  zestawu urządzeń o ekran wewnętrzny, dzięki 
któremu uczniowie i nauczyciele oraz wszyscy 
odwiedzający szkołę będą mogli zobaczyć bieżące 
wyniki pomiarów oraz informacje na temat smogu. 
W poprzednim roku w szkole zamontowano czujnik 
zewnętrzny mierzący wielkości fizyczne określające 
poziom zanieczyszczenia powietrza oraz  tablicę 

informacyjną LED służącą do prezentacji wyników 
pomiarów jakości powietrza. Informacje na bieżąco 
publikowane są również  na portalu www.esa.nask.pl .

Miło poinformować, że nasza szkoła znalazła się wśród 
laureatów konkursu i otrzymała bezpłatny Pakiet 
edukacyjny, w skład którego wszedł:
ź ekran zamontowany wewnątrz budynku szkoły do 

wyświetlania danych pomiarowych oraz prezentacji 
treści edukacyjnych;

ź szkolenia dla nauczycieli koordynatorów i dostęp do 
cyfrowych materiałów edukacyjnych.

Działania prowadzone w ramach projektu wpływają na:
ź podniesienie świadomości uczniów, nauczycieli, 

dyrektorów szkół i rodziców na temat smogu,
ź zwiększenie poziomu wiedzy i umiejętności uczniów 

oraz nauczycieli w obszarze edukacji antysmogowej, 
ochrony zdrowia oraz przeciwdziałania zanieczy-
szczeniu powietrza.

                                                                                                                         
koordynator

Jędrzej Nowak                



7

Święto Lotnictwa Polskiego

 Dnia 28 sierpnia obchodziliśmy Święto 
Lotnictwa Polskiego. Tegoroczne uroczyste obchody 
w Jeżowie Sudeckim odbyły się 30 sierpnia na Górze 
Szybowcowej i były poświęcone modelarzom oraz 
Jubilatowi pilotowi Stanisławowi Błasiakowi. Oficjalnie 
otworzono wyremontowaną przez modelarzy salę 

spotkań w hangarze. Z tej okazji wszyscy, którzy 
pracowali przy remoncie Sali otrzymali podziękowania 
za trud i czas poświęcony przy tej społecznej pracy. 
Wyrazy wdzięczności i dyplomy otrzymali: Władysław 
Jagiełło, Krzysztof Bański, Marcin Gurtatowski, Dariusz 
Dukowicz, Marek Chmielowski, Jan Goździewski, 
Krzysztof Malczuk, Natalia Warnicka, Rafał Wiaderek 
i Ryszard Witkowski. Dwóch instruktorów zostało 
uhonorowanych za swój wkład w rozwój modelarstwa 
tabliczkami ze swoim nazwiskiem w Galerii Lotniczych 
Sław: Krzysztof Bański i Krzysztof Malczuk. Ważnym 
elementem obchodzonych uroczystości był jubileusz 
80 urodzin Stanisława Błasiaka, znawcy historii 
szybownictwa i lotnictwa. Pan Stanisław otrzymał wiele 
listów gratulacyjnych i podziękowań. Pamiątkową 
tabliczkę i kwiaty wręczył kapitanowi Wójt Gminy pan 
Edward Dudek, a złoty medal za wybitne zasługi dla 
lotnictwa sportowego wręczył w imieniu Aeroklubu 
Polskiego pan Jacek Musiał. 

 Tegoroczne obchody Święta Lotnictwa Polskiego 
zorganizowało Euroregionalne Centrum Modelarskie, 
Aeroklub Jeleniogórski i Jeleniogórski Klub Seniorów 
Lotnictwa. Za ciasta i smaczny poczęstunek dziękujemy 
rodzinom naszych modelarzy.
 Oprócz prac związanych ze Świętem Lotnictwa 
nasza Modelarnia bardzo aktywnie w sierpniu pracowała. 
15 sierpnia na zaproszenie Muzeum Militariów 
w Jeleniej Górze pojechaliśmy z wystawą modeli 
latających i wystawą historii 100 - lecia Szybownictwa 
w Jeżowie Sudeckim, a 26 sierpnia współorganizowa-
liśmy Festyn dożynkowo-rodzinny w Jeżowie Sudeckim, 
gdzie na boisku zaprezentowaliśmy szybowca PW-5 
Smyk, modele samolotów, oraz zorganizowaliśmy 
warsztaty dla dzieci, podczas których budowano 
szybowce Grunau Baby. Dzień później, 27 sierpnia 
udaliśmy się z szybowcem i modelami do Arnsdorf 
w niemieckiej gminie partnerskiej Vierkirchen. Wraz 
z modelarzami pojechała też delegacja z Gminy wrazz 

panem Wójtem. Podczas festynu w Arsndorf przepro-
wadziliśmy warsztaty , podczas których dzieci budowały 
model szybowca Grunau Baby. Zajęcia cieszyły się 
dużym zainteresowaniem. 
 Bardzo dziękuję panu Jackowi Musiałowi za 
użyczenie szybowca PW-5 na festyny. Dziękuję naszym 
instruktorom, którzy uczestniczyli we wszystkich 
imprezach w sierpniu - zawsze można na nich polegać, 
a są to: Krzysztof Bański, Darek Dukowicz, Magdalena 
Dukowicz, Agnieszka Sowińska, Krzysztof Malczuk, 
Marek Chmielowski. 

 Prezes Stowarzyszenia
 Władysław Jagiełło
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Pasowanie na Przedszkolaka 
w Szkole Podstawowej w Czernicy

 W piątek 13 października br. w Oddziale 
Przedszkolnym w Szkole Podstawowej w Czernicy 
odbyła się wyjątkowa uroczystość. Od rana trwały 
przygotowania, a pierwsi goście gromadzili się już przed 

godziną dziewiątą. Uroczystość otworzyła wypowiedź 
Pani Dyrektor, a następnie rozpoczęły się występy dzieci 
z przedszkola, chóru oraz uczniów klasy II, pod 
przewodnictwem pani Anny Skóry. Mali artyści 
zaprezentowali przygotowane przedstawienie o farmie, 
piosenki oraz tańce. Dla większości był to pierwszy, 
bardzo ważny występ. Po części artystycznej nastąpił akt 
pasowania, czyli dotknięcie ramienia każdego 

przedszkolaka ogromnym ołówkiem przez Panią 
Dyrektor. Dla przedszkolaków było to wielkie przeżycie, 
a dla rodziców powód do dumy i zadowolenia ze swoich 
pociech. Wszystkie dzieci otrzymały pamiątkowe 
dyplomy oraz drobne upominki od Przewodniczącego 
Rady Gminy w Jeżowie Sudeckim pana Wacława Lesika, 
rodziców oraz wychowawcy, a od Pana Wójta Gminy 
Jeżowa Sudeckiego opłacony będzie autokar na 
wycieczkę, która odbędzie się wiosną.
 

Natalia Karwas
 Wychowawca w Oddziale Przedszkolnym

 w Szkole Podstawowej w Czernicy

JELENIOGÓRSKIE STREFOWE BIEGI 
PRZEŁAJOWE  - JEŻÓW SUDECKI

 W środę 20 września w Jeżowie Sudeckim odbyły 
się Mistrzostwa Strefy Jeleniogórskiej w biegach 
przełajowych. W zawodach tych wzięli udział uczniowie 
naszej szkoły i odnieśli kilka sukcesów: I miejsce w biegu 
na 600 metrów zajęła Karolina Chmura, II miejsce 

w biegu na 200 metrów zajęła Blanka Bielecka, 
III miejsce w biegu na 1000 metrów zajął Marcel Rojek, 
VI miejsce w biegu na 400 metrów zajęła Lena Jóźwiak 
oraz VI miejsce w biegu na 600 metrów zajęła Dominika 
Mięgoć. Wszyscy wymienieni uczniowie awansowali do 
biegów wojewódzkich.

Zbigniew  Sos
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Na dobre i na złe - Czernickie Pary na medal

 W ostatnim czasie miały miejsce niezwykłe 
wydarzenia z udziałem mieszkańców Czernicy - 
Jubileusz "Złotych godów", czyli 50 lat wspólnego 
pożycia małżeńskiego.

 W poniedziałek 25 września 2023r. do Urzędu 
Stanu Cywilnego w Jeżowie Sudeckim przybyli Państwo 
Anna i Kazimierz Zalewscy oraz Maria i Franciszek 
Niedzielscy.
 Obie Pary Jubilatów w dowód uznania dla 
trwałości małżeństwa i rodziny odebrały medale 
i legitymacje za długoletnie pożycie małżeńskie nadane 
przez Prezydenta Rzeczypospolitej. Aktu odznaczenia 
dokonał Wójt Gminy Jeżów Sudecki Pan Edward Dudek 
składając serdeczne życzenia pod adresem dostojnych 
Jubilatów, podziękowania za godne i długie pożycie 
małżeńskie, za piękny przykład dla młodego pokolenia. 
Następnie zabrał również głos Przewodniczący Rady 
Gminy Pan Wacław Lesik wręczając tabliczkę pamiąt-
kową oraz kosz słodyczy, do życzeń dołączyła się Sołtys 
wsi Czernica Pani Ewa Smolnicka.
 Po części oficjalnej uczestnicy spotkali się przy 
uroczyście nakrytych stołach wypełnionych słodkościa-
mi. Atmosfera była radosna i przepełniona wspomnie-
niami. 
 Drodzy Jubilaci z okazji tak pięknej rocznicy 
ślubu, jeszcze raz składamy najlepsze życzenia, długich 
lat życia w zdrowiu, pogody ducha i doczekania się 
kolejnych jubileuszy.

Ewa Smolnicka
Sołtys Czernicy

Pasowanie klas I w Zespole Szkolno - 
Przedszkolnym w Jeżowie Sudeckim

 25 października 2023r. był dla uczniów klas 1a, 1b 
i 1c ważnym wydarzeniem. Pod czujnym okiem 
wychowawczyń p. Joanny Słabickiej, p. Sylwii 

Mackiewicz i p. Anety Grzegorczyk przedstawili swój 
program artystyczny. Lekkie poddenerwowanie widać 
było na buziach, bo gośćmi na uroczystości byli rodzice, 
dziadkowie a także panie Sylwia Żebrowska i Olga 
Pawlak z Rady Rodziców,  Wójt gminy p. Edward Dudek 
i p. sekretarz Ewa Nidzgorska oraz p. Dorota Karmelita 
z PKS Jelenia Góra. Po szczegółowym egzaminie 
przeprowadzonym przez przewodniczącą Joasię 
Pisarską, ślubowaniu i pasowaniu, słusznych rozmiarów 
ołówkiem przez p. Dyrektora Jacka Tyca, pierwszo-
klasiści zostali przyjęci do społeczności szkolnej.

Gratulujemy i życzymy powodzenia 
w zdobywaniu wiedzy i umiejętności!

Sylwia Mackiewicz



10

Zajęcia edukacyjne klas 4 ZSP 
w Jeżowie Sudeckim

 16 października 2023 r. uczniowie klas czwartych 
wzięli udział w zajęciach edukacyjnych realizowanych 
w ramach projektu „Serce dla przyrody z Karkonoskim 
Parkiem Narodowym”.  Podczas wycieczki do Karpacza 

dzieci miały okazję poznać cechy krajobrazu najbliższej 
okolicy oraz formy ukształtowania powierzchni. Pod 
opieką geologa uczyły się rozpoznawać skały występu-
jące w okolicy oraz samodzielnie odnajdywały minerały: 
ametysty i kryształy górskie. Wycieczka była również 
okazją do integracji uczniów.

Renata Sobańska - Puk

Dzień ziemniaka

 W tym roku jak i w poprzednich latach uczniowie 
klas 1-3, 11 października na sportowo i zabawowo 
obchodziły Dzień Ziemniaka. Były wyścigi rzędów, 
sztafeta w przenoszeniu ziemniaków na łyżce, rzuty 
obręczami, a także segregowanie darów jesieni 

i rysowanie dzieł kredą. Panie wychowawczynie również 
miały swoją konkurencję ku uciesze dzieci- obieranie 
ziemniaków na czas.W roli głównej Pan Ziemniak 
w pracach dzieci na wystawie. A pogoda również 
dopisała  umożliwiając nam wspaniałą jesienną zabawę.

Sylwia Mackiewicz
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Czym jest sztuczna inteligencja?

 Sztuczna inteligencja jest obszarem nauki 
komputerowej, który skupia się na tworzeniu inteli-
gentnych maszyn, zdolnych do przetwarzania informacji 
i podejmowania decyzji na podstawie logicznych 
algorytmów. Daje ona niezwykły potencjał do zmiany 
naszego sposobu życia i pracy. Praca sztucznej inteligencji 
polega na odtwarzaniu ludzkiego sposobu postrzegania 
rzeczywistości, reagowania na nią w odpowiedni sposób 
i wykraczania poza jej ograniczenia. To innowacyjna 
technologia, która może przynieść wiele korzyści.

W czym sztuczna inteligencja jest lepsza od człowieka?

 Czy sztuczna inteligencja zdominuje ludzką? 
Chociaż SI jest w stanie wyręczyć człowieka w różnych 
dziedzinach życia, wiele osób ma obawy, że jej działania 
mogą wymknąć się spod kontroli. Trzeba przyznać, że 
sztuczna inteligencja działa od nas szybciej i dużo 
efektywniej. Liczy, prognozuje, wykrywa przyszłe 
zdarzenia, porównuje, stawia diagnozy. Niemniej jednak 
założeniem SI jest pomoc w zwiększeniu wydajności 
pracy człowieka, a nie jego zastąpienie. Oczywiście 
czuwanie nad bezpieczeństwem i aspektami prawnymi 
nowych systemów, na przykład takich jak udostępniony 
w listopadzie 2022 roku Chat GPT jest kluczowe.

Czy sztuczna inteligencja to szansa czy zagrożenie?

  Geoffrey Hinton jeden z pionierów sztucznej 
inteligencji, nazywany jej ojcem chrzestnym powiedział, 
że obecnie największym zagrożeniem jest nie tyle 
sztuczna inteligencja, co ludzie, którzy mogą chcieć 
wykorzystać ją do złych celów. 
 Sztuczna inteligencja oferuje wiele możliwości, 
które może wesprzeć człowieka w wielu aspektach. Oto 
kilka z nich:
1.Obliczenia i analiza danych: SI może przetwarzać 

i analizować ogromne ilości danych w krótkim czasie, 
co pozwala na odkrywanie wzorców i trendów, których 
człowiek mógłby nie zauważyć.

2.Precyzja: Maszyny działające na bazie SI są niezwykle 
precyzyjne w wykonywaniu zadań, co eliminuje błędy 
i niedokładności wynikające z ludzkiego czynnika.

3.Skalowalność: SI umożliwia łatwe skalowanie operacji 
i zadań, co pozwala na efektywne wykorzystanie 
zasobów i osiągnięcie większej produktywności 
w porównaniu do człowieka.

Do czego stosowana jest sztuczna inteligencja obecnie?

 Sztuczna inteligencja znajduje zastosowanie w 
wielu dziedzinach życia. Oto kilka obszarów, w których 
obecnie jest wykorzystywana:
1.Medycyna: SI wspomaga diagnozowanie chorób, 

analizę obrazów medycznych oraz opracowywanie 
nowych metod leczenia, co przyczynia się do poprawy 
opieki zdrowotnej.

2.Finanse: SI jest używana w przewidywaniu trendów 
rynkowych, zarządzaniu portfelami inwestycyjnymi 
oraz wykrywaniu oszustw finansowych, zapewniając 
szybsze i bardziej precyzyjne działania.

3.Przemysł: SI poprawia efektywność operacyjną poprzez 
optymalizację procesów produkcyjnych, moni-
torowanie wydajności maszyn i prognozowanie 
konserwacji, co prowadzi do zwiększenia wydajności 
i oszczędności.

Sztuczna inteligencja dla każdego - Chat GPT

 Program Chat GPT został zaprezentowany 
w listopadzie 2022 roku, jego twórcą jest amerykańska 
firma OpenAI. Model ten został udostępniony dla 
użytkowników komercyjnych w marcu 2023 roku. Od 
tego czasu, każdy z nas ma możliwość korzystania 
z możliwości konwersacyjnych Chat GPT. Najprościej 
rzecz ujmując jest to generator treści bazujący na 
sztucznej inteligencji, z którym można porozumiewać się 
za pomocą język pisanego.

Oto kilka obszarów, w których Chat GPT znajduje 
swoje zastosowanie:

ź Obsługa klienta: Chat GPT może być wykorzystywany 
w systemach obsługi klienta, gdzie odpowiada na 
pytania, udziela informacji i rozwiązuje problemy 
użytkowników. Może być wdrażany jako wirtualny 
asystent na stronach internetowych, platformach 
społecznościowych lub w aplikacjach mobilnych.

ź Pomoc techniczna: Chat GPT może wspierać 
w obszarze pomocy technicznej, gdzie udziela 
użytkownikom wskazówek, rozwiązuje proste 
problemy techniczne lub oferuje wsparcie w rozwią-
zywaniu skomplikowanych zagadnień.

ź Edukacja i szkolenia: Chat GPT może być wyko-
rzystywany w celach edukacyjnych jako wirtualny 
nauczyciel, który udziela informacji, wyjaśnia pojęcia, 
układa plan nauki.

ź Tworzenie treści: Chat GPT może wspomagać 
w procesie tworzenia treści, generując artykuły, 
raporty, opisy produktów, podsumowania, newslettery, 
skrypty, kreatywne teksty, a nawet scenariusze.

ź Poprawa błędów w kodach programistycznych.
Prace nad Chatem GPT nadal trwają, dlatego bez 
wątpienia wkrótce będziemy mogli się spodziewać się 
jeszcze więcej funkcjonalności.

Artykuł pochodzi ze strony: 
https://www.wsb-nlu.edu.pl/pl/wpisy/czy-sztuczna-
inteligencja-zastapi-czlowieka
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Urząd Gminy Jeżów Sudecki ul. Długa nr 63  58-521 Jeżów Sudecki
e-mail: gmina@jezowsudecki.pl www.jezowsudecki.pl            

tel. 757-132-254,  757-132-255,  757-132-257
Czynny:

Poniedziałek             w godzinach 7.30 – 16.30
Wtorek – Czwartek   w godzinach 7.30 – 15.30
Piątek                        w godzinach 7.30 – 14.30
Kasa czynna jest w godzinach:
Poniedziałek             - 8.00 – 8.30,  10.00 – 16.00
Wtorek – Czwartek   - 8.00 – 8.30,   10.00 – 14.30
Piątek                        - 8.00 –8.30,   10.00 – 13.00

PRZEWODNICZĄCY RADY GMINY

 PRZYJMUJE INTERESANTÓW 
W SPRAWACH SKARG I WNIOSKÓW 

W KAŻDY PONIEDZIAŁEK 
30 3015  DO 16 

"Nasz Dzielnicowy”
St. Sierż. Dawid Pudło nr tel. 797-306-654, mail:dzielnicowy.armii-krajowej13@jelenia-gora.wr.policja.gov.pl.  

Rejon służbowy: teren Gminy Jeżów Sudecki.                                                       
Dzielnicowy przyjmuje interesantów po uprzednim kontakcie telefonicznym  w Rewirze Dzielnicowych w Jeleniej Górze 
przy ul. Kiepury 32. Telefon służbowy dzielnicowego jest dostępny tylko w czasie służby dzielnicowego. Informacje 
dotyczące grafiku służby dzielnicowego można uzyskać u Dyżurnego Komisariatu I Policji Jelenia Góra pod 
tel.: 47-87-31-150 lub u Kierownika Dzielnicowych pod nr tel. 47-87-31-546.  
Sprawy nagłe (interwencje) należy zgłaszać pod numerem alarmowym 112.

9 ŚLĘŻAŃSKI BIEG MŁODZIEŻOWY
OGROMNY SUKCES !!!

 7 czerwca 2023 r. wieczorem - tak, tak, wieczorem, 
młodzi biegacze z Siedlęcina wzięli udział w bardzo 
mocnym biegu, który odbył się na stadionie miejskim 
w Sobótce. 

 W biegu dzieci i młodzieży przygotowanym przez 
Klub Biegacza w Sobótce wzięło udział prawie 600 
uczestników. Szkołę w Siedlęcinie reprezentowało 
5  biegaczy. 
 O 19:15 pierwsi wystartowali z sukcesem ucznio-
wie klasy III; Franek i Wiktor na dystansie 800 m (dużo). 
Następni nasi zawodnicy Robert, Kamil i Nataniel pobiegli 
na 1600 m w swoich kategoriach. Tu również były sukcesy.   

Każdy uczestnik otrzymał pakiet startowy, medal 
uczestnictwa, na podium - statuetki niedźwiedzia, 
a najlepszych 6 w swoich kategoriach bony SODEXO od 
50 do 200 zł.
 Po biegach musieliśmy zostać do końca, ponieważ 
wszyscy nasi biegacze byli nagradzani. Zrobiło się ciemno 
(nawet aparat zastrajkował przy ostatnich zdjęciach).
 Po WSPANIAŁYCH BIEGACH nasi uczniowie 
osiągnęli wyniki:

I MIEJSCE 
Robert Wekłyk w biegu na 1600 m rocznika 2010
Kamil Gromala w biegu na 1600 m rocznika 2009
III MIEJSCE 
Franciszek Danio w biegu na 800 m rocznika 2013
V MIEJSCE 
Nataniel Garbowski w biegu na 1600 m rocznika 2009
VI MIEJSCE 
Wiktor Niziurski w biegu na 800 m rocznika 2013

OGROMNY SUKCES !!! 
 Andrzej Zaremba                                        

http://www.facebook.com/Szafazksiazkami

